
Voorwoord 

Waarschijnlijk kan voor de Landbouw de tweede helft van 
de twintigste eeuw worden gezien als de periode met de 
grootste en de meest ingrijpende veranderingen in velerlei 
opzichten. In deze zonder meer dynamische periode bestond 
in de land- en tuinbouwpraktijk een grote behoefte aan 
onderzoek om de vele vragen te beantwoorden. Niet in het 
minst gold dit ook voor wat wordt aangeduid als het praktijk
onderzoek met een directe koppeling tussen het onderzoek en 
de praktiserende land- en tuinbouw. 

Zeker in de onderhavige periode waarop dit boekje betrek
king heeft, stimuleerde de overheid dit onderzoek met een 
adequate en soepele financieringsregeling voor gecoördineer
de en goed gestructureerde onderzoeksactiviteiten in nauw 
overleg en samenwerking met het bedrijfsleven. Dit schiep 
mede de mogelijkheden voor het praktijkonderzoek om 
positieve en gerichte bijdragen te kunnen leveren aan de 
snelle technisch-economische ontwikkelingen in dit tijds
bestek. 

Het boekje is autobiografisch van aard en handelt over de 
organisatie, het functioneren en activiteiten van de afdeling 
Onderzoek in de Regio's, onderdeel van het toenmalige 
Proefstation voor de Akkerbouw en Groententeelt in de 
Vollegrond, alsmede over de gestructureerde samenwerking 
met de regionale akkerbouwproefboerderijen en -tuinen. 

Min of meer als grootste informatiebron fungeerden het 
eigen geheugen en een aantal bewaarde documenten. Alras 
bleek deze bron ontoereikend en kon ik gelukkig een beroep 
doen op anderen. In dit verband mijn hartelijke dank aan de 
dames Miep Hazen-De Lange (1RS) en Ria Hoekstra (PPO-
AGV) voor het aanpassen van de illustraties en de bibliothe-
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caire assistentie, en de heren Albert Ebbens, Henk Floot, 
Harmjan Houtman, Marcel Tramper en Leo Withagen voor 
de mondelinge informatie. 

M.A. van der Beek 
Wouwse Plantage, juni 2006 



De voorfase 

In september 1970 werd de definitieve inhoud vastgesteld 
van de nota DE ONTWIKKELING VAN HET PRAKTIJK
ONDERZOEK voor de sectoren akkerbouw, veehouderij 
en tuinbouw, opgesteld door de Directie Bedrijfsontwikke
ling van het Ministerie van L, V en V. De voorlopige versie 
was verschenen in de zomer van 1969. In de loop van 1969 
werd ik ontboden door de toenmalige Directeur-Generaal 
voor de Landbouw ir. A. de Zeeuw. Met hem heb ik een 
drietal gesprekken gevoerd met als inzet dat ik vanuit het 
nieuw te vormen Proefstation voor de Akkerbouw mij moest 
gaan bezighouden met de herstructurering c.q. reorganisatie 
van het praktijkonderzoek in de diverse akkerbouwgebieden 
oftewel de regio's. Hoewel ik te kennen gaf graag mijn func
tie van toen als rijkslandbouwconsulent voor de Zeeuwse 
Eilanden te willen voortzetten, luidde het "verdict" simpel 
dat ik dat moest gaan doen. 

Tijdens die gesprekken had de Directeur-Generaal een duide
lijke visie ontvouwd en daarbij onder meer geaccentueerd 
dat deze nota als leidraad diende voor de nieuw te formeren 
proefstations en de toekomstige structuur van het praktijk
onderzoek. Vooruitlopend op de definitieve nota ben ik per 
1 oktober 1969 in dienst getreden bij het Proefstation voor 
de Akkerbouw in oprichting (PA i.o.). Een eigen personeels-
rol had men toen nog niet, reden waarom ik toen tijdelijk op 
de payroll van het ministerie werd geplaatst; voor mij maakte 
dat verder geen enkel verschil. 
Het lag in het voornemen dat het PA, na te zijn gestart, zich 
zou vestigen in een nieuw gebouw aan de Edelhertweg bij 
Lelystad. Van De Zeeuw had ik toestemming gekregen tot 
dan toe vanuit het Landbouwcentrum in Goes te mogen blij
ven opereren. Daarom verhuisde ik pas in de zomer van 1976 
naar Putten op de Veluwe en later naar Harderwijk. Het wer-



ken vanuit Goes betekende vrij veel reizen en logeren. Toch 
ging dit niet ten koste van de efficiency, waarbij ik zoveel 
mogelijk de diverse bestemmingen trachtte te combineren tot 
veelal twee- soms driedaagse reizen; dit spaarde tijd en kilo
meters en ook kon je de tweede dag al vroeg op je bestem
ming zijn. Bovendien was het Landbouwcentrum een aange
name en rustige werkplek, die ik goed kende. 

De oude toestand en het doel van de herstructurering 

De term praktijkonderzoek wordt in meerdere betekenissen 
gebruikt. Ondermeer wordt vaak onderscheid gemaakt tussen 
wetenschappelijk onderzoek enerzijds en praktijkonderzoek 
anderzijds. Deze tegenstelling is echter niet reëel omdat ook 
praktijkonderzoek wetenschappelijk van aard kan zijn. In het 
vervolg wordt hier onder praktijkonderzoek verstaan onder
zoek dat direct op de praktijk is gericht en uitgevoerd op een 
wijze en met methoden die zonder meer navolgbaar zijn in 
de praktijk. 
Landelijk gezien was de toestand van het praktijkonderzoek 
voor de herstructurering van 1970 ronduit warrig. Allereerst 
was er het consulentenonderzoek, uitgevoerd door de consu
lentschappen in de onderscheidene gebieden. Veelal betrof 
dit een aantal verspreid liggende proefvelden in het gebied. 
Min of meer konden ook de serieproeven hiertoe worden 
gerekend, zeker wat de uitvoering betreft. Meestal betrof dit 
identieke proeven op verschillende locaties in het land zoals 
rassen-, gewasbeschermings- en bemestingsproefvelden, die 
bijdragen leverden aan de landelijke rassenlijst voor land
bouwgewassen en de adviesbases voor respectievelijk de 
gewasbescherming en de bemesting/plantenvoeding. Daar
naast was er het onderzoek op de regionale proefboerderijen, 
ook dit betrof overwegend veldproeven. In sommige gebie
den, zoals op de Zeeuwse en Zuid-Hollandse Eilanden was 



dit onderzoek vrij goed gecoördineerd met het consulenten-
onderzoek. Daar waar dit niet het geval was, kenden de 
proefboerderijen een eigen programmering met programma. 
Het financieringstekort van de proefboerderijen, slechts en
kelen haalden zwarte cijfers, kwam ten laste van het ministe
rie. Zo ook alle kosten van de consulenten- en serieproeven. 

Om tot een zekere coördinatie en sturing van dit onderzoek 
te komen, was de consulenten-contactcommissie in het leven 
geroepen. Daarin zaten enkele regioconsulenten, consulenten 
in algemene dienst, teeltdeskundigen en een paar vertegen
woordigers van de Directie Akker- en Weidebouw van het 
ministerie. Door de veelheid aan onderwerpen, zowel naar 
aard als aantal, was het voor deze commissie niet eenvoudig 
het geheel effectief te beheersen. Voorts maakte het wel eens 
de indruk dat velen meenden iets te zeggen te hebben om
trent het praktijkonderzoek, terwijl weinigen echt iets te 
zeggen hadden op dit terrein. Hoe dan ook, in de loop van 
de vijftiger jaren trad een zekere verambtelijking op bij dit 
onderzoek. Ook waren vooral in akkerbouwgebieden een 
aantal boeren van mening dat ze te weinig van de actuele 
vraagstukken terugvonden in de onderzoeksprogramma's. 
Dit betrof vooral nieuwe, arbeidsbesparende teeltmethoden 
met daarmee nauw verwant de mechanisatie en arbeidsorga-
nisatorische vraagstukken. In het boekje "Mijn periode bij 
het Rijkslandbouwconsulentschap voor de Zeeuwse Eilanden 
1959-1969"is nader ingegaan op deze materie. 

Bovendien was er soms sprake van min of meer gebieds
specifieke vraagstukken, zoals in Zeeland waterbeheersing 
en ontzilting en in het Veenkoloniale en Noordelijke Zand
gebied met de intensieve teelt van fabrieksaardappelen de 
bestrijding van aardappelmoeheid. Zowel in Zeeland als in 
Drenthe leidde dit tot de oprichting van een Provinciaal On
derzoekscentrum (POC), terwijl in de IJsselmeerpolders de 



Vereniging voor Bedrijfsvoorlichting een vergelijkbare rol 
speelde. 
Het POC in Zeeland had twee onderzoekers in dienst, terwijl 
het POC in Drenthe een eigen laboratorium bezat: het latere 
H.L. Hilbrandtslaboratorium. Ook de Vereniging in de 
IJsselmeerpolders beschikte over een eigen onderzoekmede-
werker. 
De financiering van het POC-onderzoek was op fifty-fifty 
basis met de overheid. Het eigen gebied diende zelf voor 
50% van de financiën te zorgen; hiertoe werden ook bijdra
gen van de provincie gerekend. 

Op het landelijk vlak kende men het Centraal Instituut voor 
Landbouwkundig Onderzoek (het CILO) dat in 1957 is 
opgesplitst in het Instituut voor Biologisch en Scheikundig 
onderzoek (IBS) en het Proefstation voor de Akker- en 
Weidebouw (PAW) in Wageningen. Na de herstructurering 
van het praktijkonderzoek op basis van genoemde nota is 
het PAW in 1970 opgeheven en is grosso modo het werk van 
de POC's overgenomen door de nieuw gevormde regionale 
onderzoekscentra. Daarentegen is het H.L. Hilbrandtslabora
torium wel blijven bestaan en heeft zijn activiteiten geconti
nueerd, zo ook de Commissie voor Waterbeheersing en Ont-
zilting van het POC-Zeeland. Met de herstructurering werd 
in feite schoon schip gemaakt met de oude toestand. Het doel 
was al het praktijkonderzoek te concentreren voor het lande
lijke op de respectievelijke proefstations voor de akkerbouw, 
de rundveehouderij, de tuinbouwteelten en die voor de overi
ge veehouderijsectoren. Tevens werd daarbij het gebiedsge
richte c.q. het regionale onderzoek gecentreerd rond de regio
nale onderzoekcentra (ROC's), die in feite een voortzetting 
vonnden van een aantal regionale proefboerderijen. De 
ROC's werden tevens belast met de uitvoering van proeven 
geleid door landelijke onderzoekinstellingen, hier aangeduid 
als landelijk onderzoek. 



De beginfase 

Met het betalen van een registratierecht van drie gulden werd 
op 27 november 1970 te Den Haag de Stichting Proefstation 
voor de Akkerbouw notarieel opgericht met als vestigings
plaats Lelystad. Aanvankelijk zou de huisvesting nog in 
Wageningen zijn. Het betrof een zogenaamde ministeriële 
stichting. Dit betekende dat medewerkers de status van 
ambtenaar hadden en dat de eindbevoegdheid lag bij de mi
nister. Bovendien was er naast de directie een bestuur 
met een mede beleidsbepalende taak en als overlegorgaan. 
Het bestuur bestond uit tien leden, waarvan twee benoemd 
door de minister en acht door het landbouwbedrijfsleven en 
voorts de secretaris van de Nationale Raad T.N.O. als 
adviseur. 
In de nota De Ontwikkeling van het Praktijkonderzoek staat 
ook de organisatorische basisstructuur van het PA vermeld. 
Naast de directie betreft dit de afdelingen Algemene Zaken 
en Proefbedrijf, voor eigen onderzoek ter plaatse, de staf-
groep Wiskunde en voorts als onderzoekafdelingen: Bedrijfs-
synthese (bedrijfseconomisch), Teelt (teelttechnische zaken) 
en Onderzoek in de Regio's voor het onderzoek op de regio
nale onderzoekcentra, (ROC's); in totaal een personeelsbe
stand van ongeveer 70 medewerkers. 

Reeds in 1969 begon ir.Fipco Coolman als waarnemend di
recteur met de opbouw van het proefstation, toen nog met de 
toevoeging "in oprichting" (PA i.o.). Begin oktober van dat 
jaar maakte ik voor het eerst kennis met het PA i.o. en nam 
ik deel aan een van de eerste stafbesprekingen. Dat gesprek 
was vooral informatief en oriënterend. Al snel werd het me 
duidelijk dat er in feite volgens twee lijnen werd gedacht 
doordat er twee verschillende nota's bestonden. Door het 
PAW was namelijk ook een nota opgesteld, gericht op een 
herstructurering van het praktijkonderzoek. Deze laatste nota 



ging veel meer uit van een centrale landelijke sturing en be
heer van dit onderzoek en een louter uitvoerende taak voor 
de ROC's. Dat dit niet de leidende gedachte is geworden, was 
voor mij van cruciale betekenis om tot een goed functione
rend geheel te kunnen komen voor de ROC's. 
In de loop van het najaar was er sprake van een wat merk
waardig voorval, te herleiden tot wat dan heet een communi
catiestoring. Voor de functie van hoofd van de afdeling Teelt 
meenden twee personen dat zij de genomineerde kandidaat 
waren, en dus was er een probleem. Coolman koos hierbij 
voor een soort middeleeuwse oplossing waarbij een gebied 
werd opgesplitst in het geval van meerdere, gelijkgerechtigde 
troonpretendenten. Reeds in de volgende vergadering kwam 
hij met een notitie met name om de afd. Teelt te splitsen in 
een afgeslankte afdeling en een nieuwe afdeling op te nemen, 
meer gericht op geïntegreerde bedrijfstechnische vraagstuk
ken zoals vruchtwisseling, vergelijking van bedrijfssystemen 
e.d. onder de naam Technisch Onderzoek in Bedrijfsverband 
(TOB). Het enthousiasme voor dit idee was bij de meerder
heid van de stafleden niet groot. Uit collegiale overwegingen 
wilde echter niemand dwars gaan liggen. 

*'*CCÄ?j,t '"' Jan van Gilst en 
f Arjon Marinnissen met de 
il'"- Oyordproejveldzaaimachine 

S-'Âv^^V' op de proeft)oerderij 
P ^ T T V . ' - : ; Rusthoeve in 1975. 

Aan één van de volgende stafbesprekingen nam ir.A. de 
Zeeuw, de D.G., deel. Hij had te kennen gegeven zelfde 
discussiesfeer eens te willen proeven. Ook daarbij heeft 
Coolman zijn plan weer in extenso toegelicht. De Zeeuw gaf 
hierop nauwelijks commentaar in positieve noch in negatieve 
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zin. Een bijkomend aspect van een vierde onderzoeksafde
ling was dat er van meet af aan een opwaartse druk ontstond 
bij het totaal aantal formatieplaatsen en ook kwamen de 
scheidslijnen tussen de afdelingen wat scherper te liggen. 
Overigens strekt het Coolman tot eer dat het hem in een 
betrekkelijk korte tijd gelukt is de PA-machine op het spoor 
te zetten en ook snel in beweging bracht. Mede daardoor kon 
iedere afdeling spoedig met de verdere op- en uitbouw begin
nen.. 

Bij de opbouw van de afdeling Onderzoek in de Regio 's 
(afd. OR) golden direct twee prioritaire zaken en wel de be
mensing van de afdeling en welke van de bestaande proef-
boerderijen in de nabije toekomst zouden gaan fungeren als 
regionaal onderzoekcentrum; beiden waren niet los te zien 
van elkaar. De afd. OR was een betrekkelijk kleine afdeling 
met centraal op het proefstation geplaatst het hoofd van de 
afdeling, een technisch stafmedewerker en een administratief 
medewerkster als secretaresse en voorts acht gestationeerde 
onderzoekers bij de respectievelijke regionale onderzoekcen
tra c.q. de proefboerderijen. De laatsten waren allen betrok
ken geweest bij proefveldonderzoek van regionale consulent
schappen en beschikten over de nodige onderzoekervaring. 
Met hen heb ik afzonderlijke gesprekken gevoerd op hun 
"thuisbases" en dit meestal voor een nadere kennismaking 
met de bedrijfsleiders gecombineerd met een bezoek aan de 
betreffende proefboerderijen. Daarbij toonden veelal enkele 
aanwezige bestuursleden ook hun belangstelling; wat mij en 
passant de mogelijkheid gaf hun intentie te peilen. Weder
zijds werd dit zondenneer op prijs gesteld. De keuze van de 
gestationeerde medewerkers verliep daardoor bijzonder voor
spoedig. 
Aan de meer officiële gesprekken met de besturen van de 
proefboerderijen ging een overleg vooraf gezamenlijk met ir. 
Thomas van het nieuwe Proefstation voor de Rundveehoude-

11 



rij en de heren ir. Stadhouders (coördinatie onderzoek) en 
Duurkoop (financiële en materiële zaken) van het ministerie. 
De inzet was de keuze welke proefboerderijen in de toekomst 
als regionaal onderzoekcentrum zouden kunnen gaan funge
ren; de overige proefboerderijen zouden worden opgeheven: 
een streep met het rode potlood betekende dan het einde. On
ze keuze werd vrij vlot geaccepteerd. Alleen voor de proef-
boerderij Vredepeel in Noord-Limburg was enige overreding 
nodig door te wijzen op de grote oppervlakte zandgronden 
ten zuiden van de grote rivieren. 

Proefveldbezoek op de A.G. Mulderhoeve in 1972; vlnr Hennie van Kleef, 
Gerrit Bom, Jannes Hoenderken (Consulent-schap Landbomvwerktuigen 
en Arbeid), Arie de Jong, Johan Alberts (bedrijfsleider) en Teun Rozen-
veld. 

Om als regionaal onderzoekcentrum in de nieuwe situatie te 
kunnen functioneren, moest er aan drie duidelijke voorwaar
den zijn voldaan. 
In de eerste plaats moest er sprake zijn van een gecoördi
neerd en geïntegreerd onderzoekprogramma, opgesteld in 
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nauw overleg met het PA; de afd. OR speelde daarbij een 
centrale rol. Vervolgens moest de betreffende consulent voor 
de akkerbouw of akker- en tuinbouw secretaris zijn van het 
bestuur. Dit waarborgde een goed overleg met de voorlich
tingsdiensten wat zowel de voorlichting als het onderzoek 
ten goede kwam. De derde voorwaarde betrof de financiering 
waarbij voldaan moest worden aan een fifty-fifty financie
ring voor de gehele exploitatie, dus zowel het praktijkgedeel
te als ook de onderzoekactiviteiten. De gesprekken hierover 
met de beoogde proefboerderijen verliepen in feite voorspoe
dig en bleek men een grote waarde toe te kennen aan onder
zoek in het eigen gebied en een nauwe betrokkenheid daar
bij. Het kortste gesprek hierover betrof de Prof. dr. J.M. van 
Bemmelenhoeve in het kantoor van de rentmeester der Do
meinen te Wieringerwerf. De rentmeester ir.J.J. Klijnhout, 
tevens voorzitter van het bestuur, stond bekend als een nogal 
gedecideerd persoon. Men gaf mij weinig kans, vooral van
wege de eerste voorwaarde. Hij was goed op de hoogte van 
de voorwaarden want al spoedig memoreerde hij ze zelf en 
vroeg mij vervolgens of we inderdaad van plan waren het zo 
ook te gaan doen. Mijn antwoord was dat als ik dit zou moe
ten ontkennen ik er vandaag nog mee zou stoppen. Daarop 
reageerde hij met de opmerking "dat is dan akkoord en gaan 
we vandaag nog aan de slag". 

De fifty-fifty financiering bleek in alle gebieden haalbaar, zij 
het soms niet zonder enige problemen. Aan het oplossen 
hiervan leverden regionale consulenten actieve bijdragen. Bij 
deze regeling nam het ministerie 50% van het tekort voor 
zijn rekening, het gebied moest zorgdragen voor het overige 
deel. De financiering van dit gedeelte door de verschillende 
regio's was zeer divers. Soms betrof het vooral vaktechnische 
organisaties, in andere gebieden de centrale landbouworgani
satie^) en bijvoorbeeld in het fabrieksaardappeltelend gebied 
met name AVEBE. In dit verband accepteerde het ministerie 
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Overzicht 1. Regionale proefboerderijen en proeftuinen in 1978 
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ook bijdragen van de provincies als een bijdrage van het ge
bied. Voor meerdere regio' s was deze bijdrage zonder meer 
onmisbaar om tot een sluitende begroting te komen. In over
zicht 1 zijn de regionale onderzoekcentra voor de akkerbouw 
vermeld met de bijbehorende proefboerderijen; in 1973 is de 
Feddemaheerd de opvolger geworden van de Tamminga-
heerd te Kloosterburen en is in 1971 de Waag te Creil (NOP) 
hieraan toegevoegd op uitdrukkelijk verzoek van de regio 
zelf. 

De programmering van het onderzoek op de regionale 
onderzoekcentra 

Een van de doelstellingen van de herstructurering was te ko
men tot goed gecoördineerde en geïntegreerde onderzoek
programma's voor de ROC's en het voorkomen van overlap
pen van onderzoek. De afd. OR had tot taak dit te concretise
ren en nader uit te werken voor zowel het regionale als het 
landelijke onderzoek. In principe kon worden gedacht aan 
twee mogelijkheden. Als eerste aan een systeem van uitge
breid en intensief, bilateraal overleg te voeren door diverse 
belanghebbenden. Om praktische redenen voelde ik niet voor 
dit idee. Bovendien leek de kans meer dan theoretisch dat we 
snel zouden afglijden naar de oude toestand met allerlei losse 
afspraken. Daarom gingen de gedachten uit naar een coördi
nerende centrale vorm van overleg met alle betrokkenen en 
belanghebbenden. Voor deze tweede mogelijkheid is gekoze
nen en dit leidde tot de oprichting van de Programmerings
commissie voor de Akkerbouw op 9 september 1971. Tot 
deze commissie behoorden de afd. OR, inclusief de onder
zoekers in de regio's, de directeuren/ secretarissen van de 
ROC's, dus de consulenten akkerbouw en/of akker- en tuin
bouw, de directeuren van het PA en het Proefstation voor de 
Volle Grond (PGV), een vertegenwoordiger van de Directie 
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Akker- en Tuinbouw van het ministerie en één van de Direc
tie Landbouwkundig Onderzoek. Het hoofd van de afd. OR 
fungeerde als voorzitter en de technisch stafmedewerker als 
secretaris. De commissie had als primaire taak het stellen van 
prioriteiten en het tevens daarbij beoordelen van de haalbaar
heid van een onderzoek op de ROC' s. De taak en de werk
wijze kregen de goedkeuring van het ministerie en de instem 
ming van de Landelijke Raad voor de Bedrijfsontwikkeling. 

De besturen van de proef-
boerderijen Wijnandsrade 
en Vredepeel op bezoek 
bij Westmaas in 1972, 
met toelichting door de 
bedrijfsleider Harry Kram. 

Proeftechnische zaken kwamen in de Programmeringscom
missie niet of nauwelijks aan de orde. Toch was het voor 
kwalitatief goed onderzoek onmisbaar om ook hieraan de 
nodige aandacht te besteden. Daarom werd de september-
vergadering van de commissie spoedig gevolgd door een 
serie van de zogenaamde centrale gesprekken. Deze gesprek
ken waren naar onderwerpen tak (gewas)-of vakgericht zoals 
voor plantenvoeding, gewasbescherming en grondbewerking. 
Aldus waren er meerdere disciplines bij betrokken en soms 
resulteerde dit ook in multidisciplinair onderzoek. Uitgebreid 
werd ingegaan op de doelstelling van het onderzoek en de te 
onderzoeken variabelen bij een proef. Tevens fungeerden 
deze gesprekken als een intensieve uitwisseling van kennis 
en ervaring en waren daardoor ook bijzonder leerzaam. Ook 
aan dit overleg werd deelgenomen door de voltallige afd. OR 
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en voorts door onderzoekers van diverse instituten, de Land
bouwuniversiteit en overige specialistische deskundigen. 
Tot slot werden door de medewerkers van de afd. OR de 
definitieve conceptonderzoekprogramma's voor de respectie
velijke ROC's opgesteld, die ter fiattering werden voorge
legd aan de besturen en de betreffende Hoofdingenieurs-
Directeuren voor de Provinciale Bedrijfsontwikkeling. In de 
paragraaf over de afd. OR wordt nader ingegaan op de onder
zoeksprogrammering. 

De afdeling Onderzoek in de Regio's 

In 1972 was de personele samenstelling van deze afdeling als 
volgt: 
• ir. M.A. van der Broek, afdelingshoofd 
• ing. A. de Jong, technisch stafmedewerker 
• Mw. Hennie van Kleef, secretaresse; in 1975 opgevolgd 

door Monique den Ouden, die op haar beurt in 1977 is 
opgevolgd door Sabine Zielinski, 

en als gestationeerde onderzoekers bij de respectievelijke 
ROC's: 

G. J. Bom - Rusthoeve, in 1983 opgevolgd door 
ing. J. G. N. Wander, 
K. Kooy - Westmaas, in 1974 opgevolgd door 
ing. J. Alblas, 
C. Mulder - Prof. dr. J.M. van Bemmelenhoeve, in 1983 
opgevolgd door ing. N.H.J.N. van den Eijnden, 
P. Slot - de Kandelaar/de Waag, in 1979 opgevolgd door 
ing.Th. Huiskamp, 
ing. J.K. Ridder - Tammingaheerd en Ebelsheerd, 
T. Rozenveld - Geert Veenhuizenhoeve en A.G. Mulder
hoeve 
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• J. Jager - Kooyenburg, in 1979 opgevolgd door 
ing. H.J. Houtman 

• J.B. Peusens - Wijnandsrade en Vredepeel, in 1982 
opgevolgd door ing. P.M.T.M. Geelen. 

Bijeenkomst met proefveldbezoek te Wijnandsrade in 1976; op de achter
grond de proefboerderij. Vlnr. Kees Mulder, Arie de Jong, Sjeng Peussens, 
Tom Kerckhoffs (bedrijfsleider), Jan Jager, Joop Alblas, Teun Rozenveld, 
Monique den Ouden en Jaap Ridder. 

In tegenstelling tot de andere afdelingen van het proefstation 
was hier sprake van een gedecentraliseerde opstelling over 
het land. Dit stelde een aantal voorwaarden om tot een goed 
functioneren te komen. Allereerst moest er sprake zijn van 
onderlinge loyaliteit en voorts telden nadrukkelijk zelfstan
digheid, onderzoekvaardigheden als ook praktische kennis en 
goede sociale contacten met de medewerkers van de ROC's. 
Bovendien bleken onderlinge contacten erg belangrijk. Daar
toe werd onder meer iedere maand een vergadering van de 
hele afdeling gehouden. Vanwege de centrale ligging was dat 
meestal in het WICC/IAC in Wageningen. Eenmaal per jaar 
werd deze vergadering gecombineerd met een bezoek aan 
een proefboerderij met speciale aandacht voor de betreffende 
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regio. Ook het bijwonen van de bestuursvergaderingen van 
de ROC's was in dit opzicht heel effectief en dit werd, alter
nerend, gedaan door Arie de Jong en mijzelf. 

Bij de start van de afdeling waren kritische geluiden te horen 
dat het niet veel kon worden. Allereerst een verantwoordelij
ke voor het onderzoek naast de bedrijfsleider van een ROC 
zou betekenen twee kapiteins op één schip en dus onwerk
zaam. Dit probleem heeft zich nooit voorgedaan, men accep
teerde eikaars verantwoordelijkheden. Daarnaast zou de 
decentrale opstelling niet tot een optimaal functioneren kun
nen leiden. Ook dit argument konden we volledig logenstraf
fen en vormde geenszins een belemmering. Het is overigens 
opvallend hoe vaak bij management het idee van "de kloek 
met de kiekens liefst onder de vleugels" wordt gehoord, 
mijns inziens geen brevet van bekwaamheid of een onder
schatting van de medewerkers. 
De functie van de onderzoeker in de regio omvatte in hoofd
zaak drie elementen, en wel het opstellen en uitwerken van 
het proefplan voor het betreffende ROC, het fungeren als 
projectleider voor regionale - niet landelijke - onderzoekpro
jecten en het begeleiden van de uitvoering van alle, dus ook 
de landelijke proeven. Sprake was van een brede taakstelling. 
Het laatste aspect hield in dat de onderzoeker in de regio ver
antwoordelijk was voor een goede realisering van het hele 
proefplan, waarvoor een goed overleg met de bedrijfsleider 
een vereiste was. 

Tot de projectleiding behoorde het formuleren van de pro
bleemstelling met de projectbeschrijving, het uitwerken van 
de proefopzet met de noodzakelijke waarnemingen en de 
tussentijdse, veelal jaarlijkse rapportering en het schrijven 
van het eindverslag. Met het opstellen van het proefplan 
werd in feite al in het voorafgaande voorjaar begonnen. 
Daarbij zorgde de onderzoeker in de regio voor het inzame-
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len van vraagstellingen met mogelijke suggesties voor 
onderzoek in zijn gebied. Centraal werd dit gedaan door de 
afdeling OR voor de onderzoekvoorstellen van landelijke 
instellingen zoals het eigen proefstation, instituten en de 
Landbouwuniversiteit. Zoals in het voorgaande reeds 
vermeld werden alle voorstellen en suggesties besproken in 
de Programmeringscommisie voor de Akkerbouw en de 
daarop volgende centrale gesprekken. Hierna werden de 
geaccepteerde proeven door de onderzoeker in de regio 
begroot qua aanspraak op arbeid, machines en de kosten en 
gebundeld tot het pakket aan proeven voor zijn ROC. De 
technisch stafmedewerker fungeerde hierbij als eindredacteur 

en ook het type
werk met het ver
meerderen en de 
afwerking van de 
bundels voor de 
respectievelijke 
ROC's werden 
centraal gedaan 
door de eigen 
afdeling. 
De gevolgde 
werkwijze bij de 
programmering en 

de uiteindelijke samenstelling van het proefplan was nogal 
bewerkelijk maar had als sterk punt de grote betrokkenheid 
van de akkerbouwers en na 1978 ook van de vollegronds-
groententelers bij het onderzoek op de ROC's. Daarenboven 
was er sprake van een snelle doorstroming van onderzoekre
sultaten, wat ook de belangstelling voor het onderzoek weer 
ten goede kwam: koppeling en terugkoppeling. 

Monique den Ouden en een stagiaire bij de ge
reedgekomen onderzoeksbundels met deproef-
plannen voor de afionderlijke ROC 's voor 1978. 

Zoals opgemerkt werden alle proeven begroot. Voor de inzet 
van arbeid en machines werd uitgegaan van tijdschrijvingen 
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in de voorliggende jaren. Wat de financiële zijde betrof werd 
de zogenaamde kostendoorberekeningsregeling gehanteerd. 
In principe kwam deze regeling erop neer dat door de ROC's 
voor het uitvoeren van proeven voor derden (instituten, 
proefstations e.d.) de variabele kosten, die als extra meerkos
ten voor een proef konden worden beschouwd, in rekening 
werden gebracht bij de betreffende derde. Alle vaste 
en de gangbare variabele kosten vielen onder de fifty-fifty 
financiering en kwamen per definitie niet voor de doorbere
kening in aanmerking, maar bijvoorbeeld wel extra arbeid 
en speciale inzet van machines. 

Overzicht 2. bedragen voor de doorberekeningsregeling in 1984, in 
guldens 

Manuren handenarbeid f. 22,50 
Trekkeruur - 25,00 
Maaidorsuur - 165,00 
Transport maaidorser - 85,00 
2-rijige aardappelrooier - 130,00 
1-rijige aardappelrooier - 75,00 
6-rijige bietenrooier - 175,00 
Bietenlader per uur - 110,00 
Km-vergoeding per auto - 0,65 

De machine-uren zijn inclusief chauffeur. 

De tarieven werden jaarlijks aangepast; voor arbeid volgens 
het CAO-tarief en voor trekkers en machines bedragen, die 
voor onderling gebruik tussen landbouwers gangbaar waren. 
Ook de eigen regionale proeven, die niet konden worden 
doorberekend, werden toch op deze wijze begroot en gaven 
aldus een indruk van de eigen inspanning. Aanvankelijk 
stond men nogal sceptisch tegenover deze regeling i.e. te 
weinig ofte duur. Maar dat veranderde spoedig. De ROC's 
behoefden niet onnodig op de uitvoering van de proeven te 
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bezuinigen, hetgeen zeer positief was voor de kwaliteit van 
het onderzoek en de overdraagbaarheid van de resultaten 
zowel voor het landelijke als het eigen regionale. Daarnaast 
wisten derden al aan het eind van het voorafgaande jaar exact 
de kosten van een proef voor het komende jaar en waren ze 
verzekerd van een goede uitvoering. Voor het goed functio
neren van het systeem fungeerde deze regeling in feite als de 
olie voor de machine. 

In 1978 kwam de fusie tot stand tussen het Proefstation voor 
de Groententeelt te Alkmaar en het Proefstation voor de 
Akkerbouw in Lelystad. Dit werd het PAGV te Lelystad. 
Voor de afd. OR betekende dit dat er twee sectoren kwamen 
namelijk een sector Akkerbouw en een sector Groententeelt. 
Na enkele jaren had de laatste de volgende samenstelling: 

• ir. H. Jonge Poerink sectorhoofd, tevens waarnemend 
afdelingshoofd, 

en als gestationeerde onderzoekers bij de proeftuin-ROC's: 
• ing. F.M.L. Kanters - Meterikseveld te Horst, 
• ing. C.J. Roelands - proeftuin Breda 
• ing. G.J.M. Schroën - proeftuin Wieringerwerf. 

De groententeeltsector is daarbij een vrijwel identieke 
programmerings- en planningsprocedure gaan volgen. De 
kostendoorberekeningsregeling werd niet in die mate door
gevoerd, mede ook omdat op de proeftuinen sprake was van 
een veel groter aandeel regionale proeven. Tussen de beide 
sectoren ontstond al snel een vrij intensieve uitwisseling van 
kennis en ervaring. De gezamenlijke maandelijkse vergade
ring van de afdeling bood daartoe ook goede mogelijkheden, 
beide sectoren waardeerden elkaar. Gaat een fusie nogal eens 
gepaard met het nodige welles-nietes gekissebis, bij de afd. 
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OR was daarvan in ieder geval geen sprake. In dit verband 
kan zeker ook de prettige en positieve inbreng van Henk Jon
ge Poerink vermeld worden. 

Minder voorspoedig verging het het voorstel tot bevordering 
van de onderzoekers in de regio van ambtenaar A (schaal 93) 
naar hoofdambtenaar (schaal 103). De diverse gesprekken 
met vertegenwoordigers van het ministerie leidden niet tot 
het gewenste resultaat. Steeds werden nieuwe, soms iets zeg
gende maar meestal niets zeggende argumenten aangevoerd. 
Het laatste overleg hierover was in het najaar van 1978 op 
het ministerie in Den Haag. Naast functiebeoordelings-
deskundigen van het eigen ministerie waren hierbij ook een 
personeelsadviseur van Binnenlandse Zaken en iemand van 
Financiën aanwezig. Al snel bleek dat het voorstel niet zou 
worden geaccepteerd en dat men geen verder overleg wilde. 
Het had meer weg van het aanhoren van een verdict dan van 
een gesprek. Na afloop schoot de Biza-vertegenwoordiger 
mij aan en zei "V.d. Beek stop er nou maar mee, want de 
man van Financiën wil het toch niet accepteren". Dit gaf te 
denken. Een subaltern medewerker van Financiën die kenne
lijk de dienst uitmaakte bij het promotiebeleid op Landbouw. 
Niet uitgesloten dat er nog meer bittere, al dan niet vergulde 
pillen gedraaid zouden gaan worden in de komende jaren. 
Voor de gestationeerde onderzoekers was dit een onaangena
me uitslag, maar de goede en positieve werksfeer werd er 
niet ongunstig door beïnvloed. 

De Regionale Onderzoekcentra 

De ROC's vormden zelfstandige stichtingen met overwegend 
agrarische bestuursleden en enkele adviseurs. De bestuursle
den vertegenwoordigden landbouworganisaties, hetzij vak
technische of centrale landbouworganisaties, wat nauw sa-
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menhing met de financiering van het fifty-fifty deel door 
het bedrijfsleven in het betreffende gebied. In overzicht 1 
(pag.14) zijn de locaties weergegeven van de proefboerderij-
en en proeftuinen in de onderscheidene gebieden van het 
land. 
De proefboerderijen zijn in feite te vergelijken met gangbare 
akkerbouwbedrijven en met een voor het gebied min of meer 
specifieke gewassenkeuze met de gewasrotaties c.q. vrucht
opvolging. Speciale situaties daargelaten, worden de proeven 
uitgevoerd onder normale praktijkomstandigheden en met 
voor de praktijk gangbare werkmethoden en machines. 
Normaliter rouleren de proeven mee met de gewassen te vel
de. Ook worden wel proeven aangelegd elders in de regio 
buiten het eigen bedrijf. In overzicht 3 zijn een aantal gege
vens vermeld van de proefboerderijen en de aard en de aan
tallen van de respectievelijke proeven in 1978. Vanzelfspre
kend zijn er verschillen in de aantallen proeven tussen de 
jaren maar ook weer niet zo opvallend. Wat dat betreft kan 
1978 als een "modaal" jaar worden gezien. De verschillen in 
onderzoekprogramma's, met name wat betreft het eigen re
gio-onderzoek weerspiegelen mede de aard van de akker
bouw in de gebieden. 

Onderzoekwerk vraagt veel extra arbeid en dat is terug te 
vinden in de arbeidsbezetting. Ook de mate van een meer of 
mindere intensieve dan wel extensieve bedrijfsvoering speelt 
hierbij een rol. De begrippen landelijke en regionale proeven 
zijn in het voorgaande al aan de orde geweest. Bij geïnte
greerde proeven is er sprake van een gezamenlijk onderzoek 
van een ROC (regio) en een landelijke onderzoekinstelling. 
In het geval van serieproeven gaat het om op diverse proef
boerderijen uitgevoerde identieke proeven, zoals rassen-, 
gewasbeschermings- en bemestingsproeven c.q. planten-
voeding; in feite betreft dit landelijk onderzoek van een 
respectievelijke landelijke dienst of instituut. 
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Door de benodigde extra arbeid en soms ook speciale 
voorzieningen aan ondermeer oogst- en spuitmachines, is 
de exploitatie van een proefboerderij verliesgevend. Als een 
zeer globale indicatie kon in de zeventiger jaren van de 
vorige eeuw gedacht worden aan een verlies van 200-1000 
gulden per ha, met tussen de proefboerderij en opmerkelijke 
verschillen en ook tussen de jaren; ook de eigendomssituatie 
speelde een rol. Qua oppervlakte zijn proeftuinen aanmerke
lijk kleiner dan proefboerderij en. Gerelateerd aan de opper
vlakte is daarentegen het aandeel van de proeven op proeftui 
nen aanmerkelijk groter. In het kader van de fifty-fifty finan
ciering speelden veilingorganisaties een belangrijke rol. Van 
de vrij talrijke proef- \\^ 
tuinen voor de groen-
tenteelt zijn er in feite 
een viertal als ROC 
gaan fungeren, en wel 
de proeftuinen te Bre
da, Meterik bij Horst, 
Wieringerwerf en 
Vierpolders bij Briel-
le. De laatste is in 
1985 opgeheven en 
zijn de activiteiten 
daarvan overgenomen 
door de proefboerderij 
te Westmaas; die daar
mee zowel voor de akkerbouw als de groententeelt ging fun 
geren. 

Een diepspitmachine in actie bij de aanleg in 
najaar 1976 van de meerjarige proefvelden 
op Rusthoeve en Westmaas, naar effecten 
van het losmaken van ondergrond op zavel-/ 
kleigronden met aflopende profielen. 

Tussen de bedrijfsleiders - bij de proeftuinen sprak men van 
chefs - bestonden goede, gestructureerde contacten. Daarbij 
werd onderscheid gemaakt tussen de zogenaamde "kleine" en 
"grote" groep. De kleine groep werd gevormd door de be
drijfsleiders van de regionale en landelijke proefboerderij en 
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en proefbedrijven, en hield éénmaal per jaar een excursie, 
de organisatie berustte bij de bedrijfsleiders. De organisatie 
van de grote groep werd verzorgd door de afd. OR en was 
bestemd voor alle bedrijfsleiders van de proefboerderijen en 

Groepsfoto van de "grote groep bedrijfsleiders ", gemaakt tijdens een 
studiereis met bezoek aan een aantal objecten in Rijnland-P als in 1980. 
De enige dame in het gezelschap is Sabine du Breuil-Zielinski van de afd. 
Ondei-zoek in de Regio 's. 

-tuinen en landelijke proefbedrijven, enkele bestuursleden 
van de ROC's en vertegenwoordigers van het ministerie en 
de voltallige eigen afdeling. Deze groep kende jaarlijks twee 
bijeenkomsten met in de zomer als zwaartepunt een bezoek 
aan een ROC of een landelijk proefbedrijf en in de winter 
een studiebijeenkomst of symposium. Hierbij kwamen in 
ruime zin agronomische onderwerpen aan de orde. 

De winterbijeenkomst werd steeds gehouden in het congres
centrum "De Blije Werelt" in Lunteren en was als zodanig 
een begrip. Al deze bijeenkomsten genoten een grote belang
stelling. 
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In 1983 waren de volgende personen bedrijfsleider c.q. 
tuinchef: 

J.P. Blok, Ebelsheerd 
P.J. Goedbloed, Feddemaheerd 
H. Meendering, G. Veenhuizenhoeve 
J. Alberts, A.G. Mulderhoeve 
R. Schutrops, Kooyenburg 
F.Nieuwland, De Kandelaar 
J. Ceelen, De Waag 
D. Schipper, Prof. v. Bemmelenhoeve 
HJ. Kram, Westmaas 
A. Ebbens, Rusthoeve 
T. Kerckhoffs, Wijnandsrade 
C.M. Huys, Vredepeel 
M. Bruin, Wieringerwerf 
H.M.C. Nuyten, Breda 
J. Kleuskens, Meterik-Horst 
Vierpolders per 1985 bij Westmaas 

Proefoeld met erucazuurarme koolzaadrassen op de proeflioerderij 
Ebelsheerd in 1980. 
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Voor het werk van de ROC's bestond veel belangstelling. Dit 
kwam onder meer tot uiting in het bezoek, vooral in de groei
periode van de gewassen om de proefvelden te bekijken. 

? " ..ÏTY'.'.. y'"-, •*:. ' ' * * '••:•*'•. •,.JfPi. 

Onderzoek met plantenaantallen bij knolvenkel op de proeftuin te Breda in 
1980. 

Veelal werd daarbij gewerkt met het systeem van open dagen 
in de maand juni en werden groepsgewijze rondleidingen 
verzorgd, al dan niet mobiel met trekker en wagen. Met in 
achtneming van verschillen tussenjaren en ROC's varieerden 
de bezoekersaantallen tussen globaal 500 - 3000 per jaar. 
Eveneens voor de resultaten van het onderzoek bestond de 
nodige belangstelling. In de meeste jaarverslagen waren 
opgenomen beknopte - zogenaamde 1 -pagina - verslagen van 
lopende proeven en samenvattingen van eindverslagen. De 
jaarverslagen werden in aanzienlijke aantallen verspreid 
onder belanghebbenden en belangstellenden en zorgden 
aldus voor een snelle doorstroming van resultaten. Daarbij 
handelde het om informatie en niet om voorlichting. Het 
formuleren van specifieke, gerichte voorlichtingsboodschap-
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Zo groeit en wordt een asperge 
gestoken; bezoek aan de proeftuin 

te Meterik bij Horst in 1980. 

pen, mede op grond van de on
derzoekresultaten was een taak 
van de land- en tuinbouwconsu-
lentschappen. Voorts werden in 
de winterperiode lezingen ver
zorgd, meestal door de bedrijfs
leider, voor verenigingen voor 
bedrijfsvoorlichting, studie-
clubs e.d. Ook dit droeg bij aan 
de bekendheid van de ROC's en 
de onderzoeksactiviteiten. 

Een, twee of drie proef-boerderijen in het Noord-Oosten? 

Binnen de Stichting Interprovinciaal Onderzoek (SIPOC), 
ontstaan door een fusie van de regio's Veenkoloniën en 
Oostelijk Zandgebied, ontspon zich een discussie over de 
toekomstige structuur van de proefboerderijen. Met name 
ir.Klaas Meinderts, directeur van het grootlandbouwbedrijf 
De Maatschappij Klazinaveen, was sterk geporteerd voor één 
grote proefboerderij. De toenmalige bedrijfsleider van de 
Geert Veenhuizenhoeve, B. Drent, en met hem enkele andere 
bestuursleden waren de mening toegedaan dat de huidige 
toestand verre weg het beste was. Daarbij wezen ze op de 
verschillen in grondsoort; ook tussen de oude en nieuwe 
veenkoloniale gronden met respectievelijk een laag en heel 
hoog gehalte aan organisch materiaal in de bovengrond. In 
de winter van 1983 besloot het bestuur de knoop door te hak
ken om te voorkomen dat de kampen in de loopgraven zou
den belanden. Daartoe werd een duidelijke en efficiënte 
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marsroute uitgezet. Ir. André Boswijk werd als secretaris 
verzocht enkele gedachten op schrift te stellen over mogelij
ke toekomstige structuren, die ook voor het PAGV aanvaard
baar waren. Hij maakte een duidelijke notitie waarin als een 
derde mogelijkheid werd gesuggereerd één groter bedrijf 
voor de Veenkoloniën met behoud van de proefboerderij 
Kooyenburg te Rolde. Mij werd verzocht een workshop te 
beleggen voor de bestuursleden, met daarbij een neutrale, 
kundige en ervaren discussieleider; ook de plaats van samen
komst moest op neutraal terrein zijn. Voorts sprak men af 
dat het bestuur zich zou conformeren aan de uitslag van de 
discussie. 

Enkele jaren daarvoor had ik op een PAO-cursus (Post 
Academisch Onderwijs) professor Kamphraat ontmoet van 
de Vakgroep Bestuurskunde aan de Universiteit van 
Wageningen. Met hem zocht ik contact hierover en hij ac
cepteerde het verzoek. Hij bleek zondermeer geïnteresseerd 
in deze kwestie, liet zich uitgebreid informeren en bereidde 
zich er grondig op voor. Ten behoeve van het verloop van de 
discussie had hij het onderwerp opgedeeld in een aantal 
subonderwerpen en aldus de vraagstelling ontleed. Hij ver
zocht alle aanwezigen een kort commentaar en hun mening 
te geven over deze onderdelen, die hij dan vervolgens een 
eigen score toekende. Door sommatie van de afzonderlijke 
scores trok hij de conclusie dat er voor de derde optie een 
meerderheid bestond. Een ieder kon zich hierin vinden, 
alleen Meinderts toonde er zich niet gelukkig mee. In de 
daarop volgende jaren is aan deze derde optie uitvoering 
gegeven door het opheffen van de Geert Veenhuizenhoeve 
en de A.G. Mulderhoeve, met daarvoor in de plaats in 1987 
als nieuwe proefboerderij '" t Kompas" , te Valthermond met 
een oppervlakte van 103ha. Ook bodemkundig gezien is de 
ligging aldaar een goed compromis. 
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Samenwerking tussen de Nederlandse Suikerindustrie / 
1RS en het regionale onderzoek op de proefboerderijen 

Bij deze samenwerking kunnen een drietal fasen worden on
derscheiden met een toenemende samenwerkingsintensiteit. 
Voor 1973 bestonden enige bilaterale contacten tussen het 
1RS (Instituut voor Rationele Suikerproductie te Bergen op 
Zoom) en enkele proefboerderijen door de aanleg van IRS-
proefvelden. Zelf onderhield ik contacten met de directie van 
het 1RS, wat nog stamde uit mijn Zeeuwse periode met het 
onderzoek naar de voorjaarsmechanisatie bij suikerbieten. 

Experiment op de proef
boerderij De Kandelaar 
in 1981 met het telen van 
suikerbieten onder plastic
folie; de bieten deden 
het uitstekend, maar het 

4*"* onkruid niet minder. 

Na 1970 is dit contact voortgezet en bezochten ir.Johan 
Jorritsma en ik ieder jaar een aantal regio- en IRS-proef-
velden. Beiden zagen het nut in van een verdergaande sa
menwerking op 't onderzoekterrein. 
Ook de directeur van het 1RS, ir.Bernhard Bos, opteerde 
hiervoor. Overeengekomen is toen dat de monsters van alle 
regionale proeven door het laboratorium van het 1RS werden 
verwerkt en geanalyseerd. Op voorstel van Jorritsma is te
vens besloten tot éénmaal per jaar in de winter een gezamen
lijke bespreking te houden van de onderzoekresultaten met 
de voltallige afd. OR. De eerste bespreking in dit kader 
betrof oogstjaar 1974. Voorts is toen afgesproken dat omwille 
van de programmatische uitwisseling Jorritsma deel ging 
nemen aan de centrale gesprekken, zoals belegd door de 
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